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Notulen. "van de 8ste vergadering gehou den op vri j da g 
6 november 1964 in de Trêveszaal aangevangen ' s mo r gens om 

half tien 

Aanwezig: de minister-president Marijnen en de mi nisters 
Van Aartsen, Andriessen, Biesheuvel , Scholten 
en Witteveen 
Voorts zijn aanwezig de staatssecretarissen 
Van den Berge, TIe Blo ck, Keyze..r en TIe Meij er, 
alsmede drs.G o Brouwers (Economische Zaken), lroJ. A.P. 
Franke (Landbouw en Visserij), mr.A.F.K o Hartogh 
(Buitenlandse Zaken), mr.F o Italianer (Buitenlandse 
Zaken), dr.W.P.H. van Oorschot (Economische Zaken), 
drsoAo van der Noordt (Verkeer en Waterstaat), drs.TIo M. 
Ringnalda (AI ~?;emene Zaken) en de heer TI. Spierenburg 

Secretaris: drs.J. Middelburg 

2. Ver aderin van de EEG-raad van 10 t m 12 november 1964 - o.a. versne lin svoorstellen van de E -commissie en de 
Kennedyron e rief van de minister van uitenlandse Zaken 
dd. 3 november 1964 nr. 165003 met bijlagen en brief van 
de minister van Economische Zaken dd. 5 november nr. 14466) 

Minister Andriessen stelt voor omtrent de versnel
lingsvoorstellen van de EEG-commissie (onder de naam Initiatief 
1964) de conclusiffivan de coördinatiecommissie te aanvaarden. 
Spreker heeft de indruk, dat van de EEG-partners niet veel 
steun voor de voorstellen van de EEG-commissie kan worden 
verwacht. 

Staatssecretdris Van den Berge merkt op, dat in het 
versnellingsplan ook voorstellen zitten voor opening van de 
binnengrenzen, maar spreker acht dit in de voorgestelde termijn 
irreëel. In de tweede plaats is sprake van de opbouw van de 
fiscale wetgeving. Spreker zou de benadering van deze onder
werpen door de EEG-commissie niet stilzwijgend willen laten 
passeren. Minister Andriessen verwacht, dat beide onderwerpen 
nu nog niet aan de orde komen; als dit wel het geval is, dan " 
zullen de bezwaren hiertegen tot uitdrukking gebracht worden. 

De raad kan zich overigens met de uitgangspunten 
van de coördinatiecornmissie met betrekking tot "Initiatief 19 64 " . verenlgen. 

Minister Andrie s s en ••• 
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Minister Andriessen merkt met betrekking tot het 
punt van de conjuncturele situatie op, dat was afgesproken, 
dat dit punt in aanwezigheid van de ministers van sociale 
zaken zou worden behandeld, hetgeen nu niet het geval zal zijn 
(minister Veldkamp zal in de Tweede Kamer moeten zijn). Spreker 
verwa cht, dat de EEG-commissie zich niet ontevreden zal op
stellen voor wat de maatregelen betreft, die de EEG-landen met 
het oog op de conjunctuur hebben genomen. 

Minister Witteveen heeft bij de bijeen..lcomst van de 
EEG-ministers van financiën in Berlijn begrepen, dat het lid 
van de EEG-commissie, Marjolin, in de EEG-raad uitvoerig zal 
ingaan op de inkomenspolitiek. Wegens de afwezigheid van de mi
nisters van sociale zaken zal van de bespreking van dit onder
deel niet veel terecht komen. Marjolin heeft in Berlijn ook 
veel aandacht besteed aan de Nederlandse situatie. In verband 
met de spanning op de arbeidsmarkt vroeg hij wat in het najaar 
ten aanzien van de lonen zal gebeuren. Voorts meende hij, dat 
in de begroting 1964 niet voldoende tegenwicht tegen de 
conjunctuurspanning is gegeven. Spreker heeft geantwoord, dat 
in de afgelopen jaren in Nederland het systeem is gevolgd 
van aanpassing van de ambtenarensalarissen aan de trend van de 
lonen in het bedrijfsleven en dat het daarom ten gevolge 
van de loonexplosie in het najaar van 1963 onmogelijk was 
om de begroting 1964 binnen de EEG-norm te houden. Marjolin 
heeft erkend, dat hij in Straatsburg over het begrotingsbeleid 
te ongenuanceerd heeft gesproken en bepa alde aspecten te zeer 
buiten beschouwing heeft gelaten. De Franse minister van 
financi~n wierp de vraag op hoe lang de anti-inflatiepolitiek 
van de EEG zal worden voortgezet. Hij zeide, dat It'rankrijk 
stipt voldeed aan de EEG-aanbeveling, maar hij had het idee, 
dat men in 1965 ervan af zou moeten stappeno Dit was niet in 
overeenste~ning met het denkbeeld van Marjolin. De betalings
balansverhoudingen tussen de EEG-landen zijn verbeterd, maar 
spreker gelooft, dat Marjolin gelijk heeft, dat de EEG-landen 
nog verder met hun mdatregelen moeten gaan. Hierbij is vooral 
de loonontwikkeling van belang. In Italië is er een loonstijging 
ondanks werkloosheid en ook voor Frankrijk en België is men 
niet zonder zorg. 

Minister Andriessen merkt met betrekking tot de 
Kennedyronde op, dat Nederland (evenals de Duitse Bondsrepu -
bliek) gematigd is geweest met aanvulling van de lijst van 
excepties van goederen die buiten de Kennedyronde zouden 
moeten blijven. Frankrijk en Italië hebben echter zeer veel 
uitzonderingen opgevoerd, terwijl de verwachting bestaat, dat 
beide regeringen nauwelijks iets van hun lijsten zullen willen 
laten vallen. De Nederlandse en Duitse delegaties zouden nu 
kunnen zeggen, dat zij de voorstellen van de EEG-commissie . 
voor de gemeenschappelij \ e exceptielijst aanvaarden, maar dlt 

zal men in ••... 
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zal men in de EEG-ra a d niet kunnen halen. De Amerikaans e 
re gering heeft gez e gd haar u itz onderingenlijst op 16 no vember 
te zullen indienen; zij ""heeft dus de e i s lat en va llen dat 
dit g eko ppeld moest worden a an een reg eling in de s ect~r van 
de gr anen. He t ziet ern a ar uit , dat de Nederlandse dele
gatie aan de indiening van de gro tere lijst die Fr a nkri jk en 
Italië voorstellen za l moeten meewerken . De EEG zal daarmede 
de vervelende n a am kri j gen , da t zij in z e er beperkte mate aan 
de Kennedyronde wil meedoen. Men zal di t echter toch moeten 
doen, omdat dan niet alle s intern blijft , maar ook druk 
van buiten ontst2at. 

Minister Witteve en stelt de vraag of i s n agegaan welk 
percentage met deze uitzonderingen i s gemoeid, Mini ster 
~ndriessen antwoor dt , dat dit aandeel op dri e wi jzen is uit 
te rekenen, n.l. als percentage van het totaal aan invoer
rechten, als perc entage van de tota l e invoerwaarde en als 
percentage van he t totale invoervolume. Bi j alle dr ie berek e
ningswijzen komt men voor de ex ceptie-voorstellen van de 
Europese commissie tot ongeveer 15%0 Dr . Van Oorsc hot voegt 
hieraan "toe, dat de EEG-commissie verwacht, dat de u i t gebreide 
lijst die Frankrijk en Italië willen betrekking heeft op onge
veer 30%, waarbij no g de chemische en de papiersector , even
als de KSG-sector buiten beschouwing zijn gelaten. Als men 
deze "meetelt, komt men op 40 à 45%. De minister-president 
is met de conclusie van de coördinatiecommissie van oordeel , 
dat de enige mo gelij k heid is om de gezamenlij k e EEG-lijst in 
te dienen. Ook de buitenwereld zal dan wel gaan be grij pem 
waar de schoen wringt. Spreker heef t de indruk", dat de z e 
zaak in de vergadering van de ~EG-raad anders zal komen te 
liggen, omdat de Franse re gering niet op deze wijze de ver
antwoordelijkheid hiervoor wil krij gen. Van die zijde zal men 
ze ~gen, dat de landbouwzaak no g niet is opgelost en da t men 
dan niet verder met de Kennedyronde kan komen. Mr.Hartogh 
merkt op, dat in de Trade Ne gotation Commission op 6 mei 1964 
is afgesproken, dat de exceptielijsten voor de Ke nne dyronde 
op 10 september 1964 zouden worden ingediend, welk e datum 
later is gewijz i"g~:r: in 16 november 1964. Ten aanzien van de 
graanprijzen heeft de EEG-commissie op 1 juni 1964 besloten , 
dat de BEG-partners zich voor 15 december 1964 over de voor
stellen voor de gemeenschavp elij k e gr aanprijzen zull en u i t 
s preken. 

De heer Spierenburg deelt mede, dat pr es i den t 
De Gaulle deze morgen e en besluit zal nemen over de houdi ng 
van de Franse dele gatie in de EEG-ra ad van 10 tot 1 2 n ovember . 
Zijn indruk is, dat hi erbij de kwes ti e van de except i es geen 
rol speel+, aangezien ander s de Fran se permanente vertegen
wo ordi ger de vori ge dag ni e t aan deze zaak zou z i jn begonnen, 
waar bij i s afge sprok en maandag de bespr eking voo r t te ze~ten. 

Spreker ••.• • • 
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Spreker verwacht, dat de Fransen hun dreigement inzake de 
gemeen~~ hap~elijke g~~~np~ijzen zeker zullen uitvoeren, 
maar ZlJ zu~len daarolJ nlet verder gàan dan een niet-bezetten 
van hun stoel in de EEG-raad; niemand verwacht, dat Franl(ri jk 
uit de BEG zal treden. Spreker neemt aan, dat de Franse 
m-ïnister Couve de Murville, die woensdag aan de vergadering 
van de ~EG-raad deel neemt, dit wel zal aansnijden. Er is 
een Franse stroming die een datum wil vaststellen voor de 
verwezenlijking van de geme enschappelijke landbouwmarkt, zoals 
ook minister Andriessen wil, maar spreker weet niet hoe sterk 
deze stroming is. Op 10 november zal alleen de Franse minis
ter van financiën aanwe zig zijn, zodat dan niet meer dan de 
conjunctuursituatie zal worden besproken. 

Dr. Van Oorschot heeft in Brussel dez,elfde ervarin
gen gehad als de heer Spierenburg. Zijn indruk is, dat de 
Franse vertegenwoordigers zelf niet weten waaraan zij toe 
zijn. In de commissie 111 is een debat gevoerd naar aanleiding 
van een werkdocument van de EEG-commissie, waarbij de Franse 
delegatie opnieuw heeft gesteld, dat de cOIT~issie buiten haar 
instructie zou zijn gegaan, omdat dit document niet het woord 

montant de soutien bevatteo Toen hierover in een nieuwe bijeen
komst verder werd gesproken, bleken de T:'ransen plotseling 
hierin niet meer geïnteresseerd. De verwachting is, dat de 
Franse minister Couve de Murville in de EEG-raad dezelfde'lijn 
zal volgen als hij in het pal1mentaire debat heeft gedaan. 
Daarin komt geen veto voor, dat Frankrijk over de indiening 
van de exceptielijst zou willen uitspreken. In de toespraak 
in het parlement staat, dat de Franse regering grote aandacht 
aan de behandeling van het landbouwbeleid in de EEG zal geven. 
Voorts zal de Franse minister zeggen, dat de EEG-commissie 
buiten haar instructie heeft gehandeld. Over de excepties zal 
hij stellen, dat de EEG-commissie niet kan beoordelen wat de 
grote nationale belangen hierbij zijn, maar dát dit alleen 
door de nationale administraties kan gebeuren. 

Staatssecretaris Van den Berge acht de indiening 
van een exceptielijst, waarin Frankrijk en Italië veel pro
dukten hebben opgenomen, toch een gevaarlijke zaak. Hierdoor 
ontstaat het gevaar, dat de Fransen bij de onderhandelingen 
van de Kennedyronde steeds zullen zeggen, dat de EEG van die 
lijst niet meer los kan komen. De minister-president deelt deze 
vrees, vooral als hij zich de onderhandelingen over de toe
treding van En::;eland tot de EEG herinnert. Toen was men het in 
de BEG-raad over wat aan de Engelsen zou worden aangeboden 
steeds niet eens, maar de Fransen stelden dan, dat het een 
aanbod van de gemeenschap was, waarbij zij snel klaarstonden 
1:emand van woordbreuk te beschuldigen, aln hij een afwijkende 
mening liet blijken. Minister Andriessen stelt de vraag wat het 
alternatief is. Als men de indiening van de exceptielijst . 
uitstelt, zit men in januari voor precies hetzelfde probleem. 
In de EEG bestaat in dit opzicht de moeilijkheid, dat de 
protectionistische elementen cumuleren, en dat de afzonderlijke 

landen •..•• 
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landen hieraan niet kunnen ontkomen. Staatssecretaris Van den 
Berg~ vraagt zich af of niet het standpunt kan worden in~e
nomen, dat de EEG met haar buitentarief nog niet gereed is 
maar dat dit in opbouw is , waardoor he t niet mo gelijk is e~n 
bevredig ende exceptielijst in te dienen. De minister-president 
kan zich voorstellen, dat dezelfde procedure als bij de onder
handelingen met En~eland wordt gevolgd, nl. dat wel een EEG
voorstel ter tafel komt, maar elke minister zijn standpunt 
in de EZG voorbehoudt. De heer Spierenburg gelooft, dat dit 
niet mogelijk is. Minister Andriessen meent, dat men wel erin 
kan brengen~ dat het een voorlopige standpunt is, terwijl ook 
een verificatieprocedure moet worden gevolgd. Dr.Van Oorschot 
noemt nog als mo gelij khei~ dat de Nederlandse delegatie zich 
bereid verklaart het voors t el van de EEG-commissie te aan
vaarden, hoewel dit voor Nederland ook onaangename punten be
vat. Een andere mogelijkheid is te stellen, dat de aanvullende 
lijsten 50 of 60% verkQt moeten worden. Ook zal menal Qe Eurato 
en d@ electrotechnische' posten uit de exceptielijst kunnen 
weglaten. Dit laatste lijkt alleen mogelijk, nadat de ministers 
in de EEG-raad in een impasse zijn geraakt. 

Staatssecretaris Van den Berge is van oordeel, dat 
men in de EEG-raad naar binnen het voorlopige karakter van de 
exceptielijst zal kunnen onderstrepen (dit heeft minister 
Erhard destijds in Genève ook gedaan). De heer Spierenburg 
meent, dat de Neder landse delegatie dan beter kan zeggen 
te z en indiening van de te grote exceptielijst te zijn. Minister 
Andriessen meent, dat toch de suggestie van staatssecretaris 
Van den Berge gevolgd kan worden, maar het ongelukkige is, 
dat men moet werken met een Franse partner, die geen enkele 
belangstelling voor de Kennedyronde heeft. . 

De raad aanvaardt de volgende conclusies. 

10 De delegatie zal op een Gegeven moment het voorstel van de 
EEG-commissie voor een inte dienen exceptielijst (het groene 
boek) kunnen aanvaarden. 

20 De delegatie zal zich bij indiening van de veel te grote 
exceptielijst, die na de Franse en Italiaanse aanvullingen 
ontstaat, kunnen neerleggen, waarbij zij het voorlopige 
karakter van deze lijst zal onderstrepen. Zi J zal nog moeten 
nagaan welke andere voorbehoudón zij dan zal maken. 

Dr. Van Oorschot verwacht, dat de Franse minister 
Couve de Murville in-de vergadering van woensdag zijn be
schuldiging inzake overtreding door de EEG-commissie van haar 
mandaat zal herhalen. Met het oog hierop zal hij minister 
Biesheuvel en ir. Franke documenteren. Minister Biesheuvel is 
voornemens dit deel van de EEG-raad bij te wonen; hi j zal over 
dit punt zeggen, da t de EEG-commissie niet haar mandaat heeft 
overschreden, maar dat zij zich wat soepeler heeft opgesteld. 

Minister Andriessen stelt voor ermede akkoord te 
gaan, dat ten aanzien van het associatieverzoek v~ Oostenrijk 
wordt gehandeld in over eenst~mming me t de conclusle terzake van 
de coördinatiecommissie. De raad verklaart ;zi .ch hiermede 
akkoord. 

Staatssecretaris ••.•• 
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, Staatsse?retaris De,Block deelt mede, dat de bespre-
klngen over de fusle van de ultvo erende commissies van de 
Europese gemeenschappen volkomen vastzitten. Men kan niet 
tot compromissen komen, die voor de ~ranse regering aan
vdardbaar zijn. 

Minis~er Andriessen heeft zojuist het stuk ontvangen, 
dat bondskanseller Erhard naar de andere vijf regeringen en 
de EEG-raad heeft gezonden. De heer Spierenburg deelt mede, 
dat de Duitse minister Schröder hierover in de EEG-raad een 
verklaring zal afle ggen. Het is de bedoeling, dat de EEG-raad 
dit in de komende vergadering alleen aanhoort. 

3. Ingekomen stukken , en mededelingen 

a. De volgende vergadering van de REZ 

De r a ad besluit de volgende vergadering van de REZ 
te houden op 27 november aan te vangen om half tien 's morgens. 

3 b. Steun door het IMF aan het Britse pond 

Minister VI i tteveen brengt het voornemen van de Britse 
regering ter sprake om de helft op .,te nemen van het steun
krediet ad 1 mld dollar, dat zij ter versterking van de posi
tie van het pond van het Internationale Monetaire Fonds kan 
vragen. Het IMF meent, dat het hiet mogelijk is dit steunbe
drag te geven, zonder de tien landen die deelgenoot zijn van de 
"General arrangements to borrow" erbij te betrekken. Spreker ' 
heeft met de president van de Nederlandse Bar~ en de thesaurier
generaal hierover gesproken, waarbij men tot de conclusie is 
gekomen, dat.imen dit niet kan weigeren. De vra.ag is dus of 
men dit moet doen, gezien de maatregelen van de Britse regering 
tot beperking van de invoer, waartegen dezerzijds wel bezwaren 
bestaan. Spreker meent, dat aan het verzoek moet wo rden voldaan, 
nu dit betr~kking heeft op de goudtranche4 waar Engeland recht 
op heeft. Van Nederlandse zijde is er wel op aangedrongen, dat 
het IMF in Londen gaat spreken over de Britse maatregelen, 
hetgeen nu ook zal gebeuren. Men moet bedenken, dat dit eerste 
krediet voor Engeland nog weinig betekent tegenover het tekort 
op de Britse betalingsbalans, dat voor 1964 op 800 mln pond 
wordt gerdamd. Als de Britse regering meer dan 1 mld dollar 
vraagt, zal men erop moeten aandringen, dat hiervoor een eis 
moet zijn,dat Brittannië een program heeft voor herstel van 
het evenwicht zonder de 15% extra-invoerrechten. Het aandeel 
in de eerste helft van het krediet bedrdagt voor Nederland 
20 mln dollar. In het monetaire comité van de EEG is men 
ook tot de conclusie gekomen, dat de betrokken landen de eerste 
tranche niet kunnen weigeren. De r aa d verklaart zich met het 
voorgenomen krediet akkoord. 

De secretaris, 
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